
اخبار كشور

چهره های ناموفق 
باز هم در هیئت انتخاب جشنواره فجر!

برخلاف استانداردهای رایج در جشنواره های سینمایی که افرادی با فعالیت 
درخشان به عنوان داور یا هیئت انتخاب به کار گرفته می شوند، اغلب افراد منصوب 
شده به عنوان عضو هیئت انتخاب سی وهفتمین جشنواره فیلم فجر، از ناموفق های 
سینما طی سال های اخیر هستند! به گزارش خبرنگار کیهان، با اینکه هنوز یک ماه 
و نیم تا آغاز سی وهفتمین جشنواره فیلم فجر باقی مانده اما حاشیه ها و انتقادات 
به این جشــنواره از حالا آغاز شده است. هیئت انتخاب سی وهفتمین جشنواره 
فیلم فجر درحالی از روز گذشــته کار بازبینی فیلم های این جشنواره را آغاز کرد 
که علاوه بر تکراری بودن اسامی، به نظر می رسد که به غیر از یکی دو نفر، سطح 

اکثریت اعضای این هیئت نسبت به جشنواره فجر پایین تر است. 
ابراهیم داروغه زاده، دبیر ســی وهفتمین جشنواره فیلم فجر طی احکامی، 
اعضای هیئت انتخاب این دوره از جشنواره فجر را به این ترتیب منصوب کرد: 
احمد امینی، محمدعلی حســین نژاد، حسن خجسته، شــاهرخ دولکو، بهروز 
شعیبی، حسین کرمی و رضا مقصودی. این افراد با بازبینی 97 فیلم سینمایی 
متقاضی شرکت در جشنواره فجر، 22 فیلم در بخش مسابقه و 10 فیلم در بخش 

نگاه نو )فیلم های اول( را گزینش خواهند کرد. 
اما با نگاهی به این اسامی کاملا مشخص است که اغلبشان طی چند سال 
گذشته، فعالیت درخشان یا دستاورد قابل توجهی در سینما نداشته اند و حتی 
برخی از آنها، سال هاســت که اصلا فعالیتی در این عرصه نداشته اند یا اگر هم 

فعالیت کرده اند، توأم با ورشکستگی بوده است! 
روال استاندارد در جشــنواره های سینمایی این گونه است که هنرمندانی 
که طی دو سه سال منتهی به برگزاری آن جشنواره، جایزه ای دریافت کرده یا 
فعالیت درخشانی انجام داده باشد، به عنوان عضو گروه داوری یا انتخاب جشنواره 
منصوب می شوند. اما گویی مسئولین جشنواره فیلم فجر با خود عهد کرده اند که 
افراد ورشکسته یا غیرموفق را در این گونه هیئت ها به کار بگیرند! این درحالی 
اســت که حضور افراد موفق و صاحب درخشــش در هیئــت انتخاب و داوری 
جشنواره فجر، یک امتیاز برای آن خواهد بود و باعث افزایش اعتبار آن می گردد.

جای سؤال است که با توجه به پایین بودن سطح هیئت انتخاب جشنواره 
فیلم فجر، چرا اسامی آنها اعلام می شود؟ آیا هدفی غیر از دموکراتیک نمایی هم 
وجود دارد؟ جشنواره فیلم فجر یک رویداد سینمایی دولتی است و مسئولان این 
جشنواره در گزینش فیلم ها صاحب اختیار هستند. بنابراین لزومی برای اعلام 

این نام ها به نظر نمی رسد.
مدیر حامی فتنه، حمایت از دیکتاتور را 

توجیه کرد!
مدیر جشنواره  ســینما حقیقت به توجیه فیلمی که در آن به بهانه تاریخ 

ساخت یک پل رضا پهلوی تطهیر شد، پرداخت.«
دوازدهمین جشــنواره سینماحقیقت همچنان به خاطر نمایش فیلم های 
مسئله دار حاشیه ساز است. یکی از فیلم های پرحاشیه که از قضا با سرمایه گذاری 
مرکز گســترش سینمای مســتند و تجربی وزارت ارشاد ساخته شده، مستند 
»ورسک« است. مستندی که به بهانه نمایش تاریخ ساخت پل ورسک به تطهیر 
رضا پهلوی می پردازد. محمدمهدی طباطبایی نژاد که در هفتمین جشــنواره 
سینماحقیقت نیز یک حامی فتنه را به این جشنواره دعوت کرد و به استقبال 
وی رفت، این بار در توجیه ساخت فیلمی در حمایت از دیکتاوری پهلوی به ایرنا 
گفت: »این فیلم درباره پل ورســک و ساخت آن است. حالا اینکه در این فیلم 
عنوان می شود که این پل، در زمان رضاشاه ساخته شده، بگوییم در زمان نادرشاه 
افشــار یا من ساخته شــد؟ خب در زمان رضاشاه ساخته شده است، خب باید 
چکارش کنیم. اگر رضاشاه جاده تهران-شمال را ساخته ما درباره جاده تهران-
شمال یا پل کندوان در حال ساخت مستند باشیم، این را نگوییم که به دستور 
چه کسی ساخته شده است یا اگر گفتیم این کار خوب در زمان رضاشاه انجام 
شده این تمجید از رضا شاه است؟ این حرف ها چیست؟ این اثر اصلًا حذفیات 
هم نداشــته است.«  درواقع او سعی کرد با این عبارات انتقادات اساسی به این 
مستند را در حد سوالاتی پیش پا افتاده تقلیل دهد. بدیهی است که منتقدین به 
جای انتقاد به زمان ساخت پل، رویکرد یک سویه فیلم در برجسته کردن اقدامات 

دیکتاتور پهلوی را مدنظر داشتند.
همچنین فیلم دیگری که با بودجه مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی 
در ستایش از یک مجری سیاست های اقتصادی لیبرال که مشکلات اقتصادی 
امروز را به وجود آورده، ساخته شده است در جشنواره سینماحقیقت اکران شد! 
جای سؤال است که با وجود مسائل و اولویت های فراوان، چرا بودجه دولتی 
مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی صرف تولید آثاری برای تبلیغ دیکتاتور 

پهلوی و در جهت قدیس سازی از عوامل بی عدالتی اقتصادی و... شده است؟
گفتنی اســت، در مقطعی که ارگان های ســینمایی اقدام به شفاف سازی 
هزینه های خود کردند، مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی از شفاف سازی 

درباره تولید آثار مستند خودداری کرد!
مجروح شدن خبرنگار شبکه العالم 

به دست صهیونیست ها
اسراء البحیصی، خبرنگار شــبکه خبری العالم در شرق غزه، بر اثر شلیک 

نظامیان  اشغالگر صهیونیست مجروح شد.
این اتفاق در هنگام ارتباط زنده البحیصی با تهران و گفت وگوی وی با مجری 
و پوشش تظاهرات جمعه بازگشت روی داد. نظامیان صهیونیست سعی داشتند با 
هدف گرفتن تیم خبری شبکه العالم مانع از پوشش خبری این تظاهرات توسط 
شــبکه العالم شــوند. با توجه به تصاویر زنده منتشر شده از شبکه خبری العالم، 
خبرنگار این شــبکه در حالی که لباس مخصوص خبرنگاری بر تن داشــت و به 
راحتی از سوی نظامیان صهیونیست قابل تشخیص بود، هدف گلوله پلاستیکی 
قرار گرفته و مجروح شده است.این در حالی است که نظامیان رژیم صهیونیستی 

پیش از این نیز تیم های خبری و امدادی در نوار غزه را هدف حمله قرار داده اند.
اسراء البحیصی 25 اردیبهشت سال جاری هم هدف حمله  اشغالگران قرار 
گرفته بود. علاوه  بر این، وی در 19 شهریور نیز حین تیراندازی گسترده ارتش 
صهیونیستی به طرف مردم غزه و تصادف با خودرو از ناحیه دست مجروح شد.

 سماح الکحله دیگر خبرنگار شبکه العالم نیز چندین بار در جریان حملات 
رژیم صهیونیستی به اعتراضات فلسطینی ها مجروح شده است.

مستندساز آمریکایی:
نسل کشی در ژن اسرائیلی هاست

مستندســاز آمریکایی گفت: من چون یهودی بودم، فرصت یافتم تا در دو 
طرف جبهه در فلســطین  اشــغالی حضور یابم و حقیقت را ببینم. آنجا دیدم 
که صهیونیست ها هدفی جز نسل کشــی ندارند و برای کشتار مردم فلسطین، 
جشــن می گرفتند! دن کوهن مستندساز جوان آمریکایی میهمان جدیدترین 
برنامه تلویزیونی »عصر« با اجرای نادر طالب زاده بود. وی درباره مســتند خود 
درباره غزه گفت: من از ابتدا می دانستم در حال تولید مستند مهمی هستم که 
می تواند واقعیت اتفاقات غزه را نشــان بدهد و تخریب جامعه فلسطینی ها را به 
تصویر بکشــد که آمریکا با حمایت های سیاسی و دیپلماتیک و تامین سلاح و 

تجهیز اسرائیل، آن را به وجود آورده است. 
وی افزود: من در آمریکا و در جامعه اصلاح شــده یهودی بزرگ شــدم که 
بیشتر سکولار بودند اما هویت شان در کنار اسرائیل تعریف می شود؛ وقتی ماهیت 
حقیقی اســرائیل را شناختم، حس کردم به من دروغ گفته اند؛ این موضوع من 
را عصبانی کرد و انگیزه اصلی من برای ساختن این مستند، همین مسئله بود. 
من این امتیاز را داشتم که از تل آویو به غزه بروم؛ هر دو طرف درگیری را ببینم؛ 

ببینم آنجا واقعا چه می گذرد و چیزی که می بینم را به بقیه هم نشان بدهم.
این مستندساز با اشاره به سانسور شدید در آمریکا گفت: قطعا دوست داشتم 
به رسانه های اصلی دسترسی می داشتم و این فیلم را در سینماهای بزرگ روی 
پرده می بردم اما واقعیت این است که اگر خلاف مواضع رسانه های اصلی حرف 
بزنی و حرفت مغایرت داشــته باشد، در حاشیه می مانی و در رسانه های اصلی 
راهت نمی دهند؛ فرقی هم ندارد که مستند باشد یا داستانی. هزینه های این فیلم 
را با کمک های مردمی تامین کردیم و با استفاده از شبکه های اجتماعی و اعتبار 

شخصی خودمان برای این فیلم تا جایی که می توانستیم تبلیغ کردیم.
این مستند نشان می دهد که چقدر حس نسل کشی در جامعه اسرائیل شایع 
هست. آنها می خواهند همه فلسطینی ها را با پاکسازی نژادی، بکُُشند. همیشه 
منطق اسرائیل و صهیونیسم این بوده؛ مرگِ فلسطینی ها را جشن می گیرند. این 
پاکسازی قومی و نسل کشی در ذات و DNA ارتش اسرائیل و نیروهای  اشغالگر 
است. متأسفانه هزینه این نسل کشی، توسط دولت آمریکا و از محل مالیات هایی 

که مردم آمریکا می پردازند تأمین می شود.
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حمله دولت به صدا و سیما
برای حفظ این تریبون یک طرفه است

سرویس سیاسی-
تریبون یک طرفه صدا و سیما به دولت و اجازه ندادن به منتقدین 
در جهت شفاف سازی زمینه ساز آن شده است که دولت خود را همواره 
طلبکار دیده و صدا و سیما را برای همیشه بدهکار خود بخواهد، وزیر 
امور خارجه در این راستا تا جایی پیش رفته است که صدا و سیما را به 
سانسور و تحریف سخنان اوباما متهم کرده است، اتهامی که با پخش 
برنامه خبری بیست و سی در فضای مجازی خلاف واقع بودن آن روشن 

شد.
وزیر امور خارجه در کنگره حزب ندای ایرانیان حضور یافته و طی سخنانی با 
حمله به منتقدین سیاست خارجی دولت از جمله »روزنامه کیهان« سازمان های 
حامی و در اختیار دولت به ویژه صدا و سیما را مورد حمله قرار داد و گفت صدا و 

سیما بخشی از سخنان اوباما را سانسور کرده و پوشش نداده است.
ظریف در این کنگره طی ســخنانی اظهار داشــته اســت: ما می آییم این 
صحبت اوباما را تیتر می کنیم که گفته است »اگر می توانستم یک پیچ و مهره 
از تاسیسات هسته ای ایران را باقی نمی گذاشتم« اما جمله بعد چه گفته است؟ 
او گفته است »اما نمی توانم«. چرا کیهان و صداوسیمای ما به جای اینکه جمله 
دوم را تیتر کند و غرور ملی ما را افزایش دهد، جمله اول را تیتر می کنند؟ چون 
که هنوز در جاهایی ضدیت با آمریکا بلندترین صدا را دارد و باورشان نشده که 

آمریکا را می توان شکست داد.
اظهارات وزیر امور خارجه را از ابعاد مختلف می توان مورد تحلیل و بررسی 
قرار داد، درباره اتهام زنی او به روزنامه کیهان در گزارش دیروز نوشتیم اما حمله 
دولت به صدا و ســیما مسبوق به سابقه است که در این زمینه به نکاتی  اشاره 

می شود.
نخست آنکه عدم پوشش کامل سخنان اوباما در صدا و سیما  ادعایی خلاف 
واقع است، نگاهی به برنامه های پخش شده در صدا و سیما و به خصوص برنامه 
خبری بیست و سی نشــان می دهد که ادعای ظریف در این مورد خلاف واقع 
است، در یکی از گزارش های صدا و سیما با پخش کامل سخنان اوباما بدان گونه 
که ظریف گفته است به سراغ مردم رفته و نظرات آنها در باره این اظهارات پرس 

و جو شده است.
فیلم مربوط به گزارش صدا و سیما پس از سخنان ظریف در صفحه شخصی 

زهرا چخماقی مجری و خبرنگار صدا و سیما منتشر شده است.
می خواهند رسانه ملی همیشه بدهکار باشد!

نکته دیگری که بایستی در چارچوب سخنان ظریف بدان پرداخت آن است 
که دولت می خواهد صدا و ســیما را همواره بدهکار خود نگه دارد، صدا و سیما 
تمام امکانات خود را به صورت یک طرفه در اختیار دولت و تبلیغ سیاست های آن 
قرار داده و وظیفه حرفه ای خود یعنی شفاف سازی را به بوته فراموشی یا بدترین 
ساعات پخش سپرده است با این وجود دولت می خواهد صدا و سیما را مخالف 

خود قلمداد کند تا دست به مظلوم نمایی بزند و ماهی خود را بگیرد.
صدا و سیما در سال های گذشته بیشترین زمان را در اختیار حامیان دولت 
قرار داده است که بیایند و هر چه می خواهند بگویند و بروند، برخی از دولتمردان 
و حامیان آن حتی حاضر نشــده اند که کوچک ترین سؤالی که برای پاسخ بدان 
نیازمند زحمت باشند در صدا و سیما از آنان پرسیده شود، مجری های تلویزیونی 
که بایستی با رئیس جمهور مصاحبه کنند و سؤال های مطرح شده از پیش تعیین 
و برنامه ها بدان صورت که مطلوب پاســتور بوده به خروجی رفته اســت، با این 
وجود صدا و سیما بایستی بیشتر از این در اختیار دولت باشد و مشخص نیست 

که رسانه ملی چه باید بکند که دولت راضی شود؟!
بــه عنوان نمونه به دنبال بیانیــه وزارت خارجه در اعتراض به یک مناظره 
تلویزیونی در رابطه با برجام و انتقاد دولت از صدا و ســیما در این زمینه، رسانه 
ملی بهمن ماه سال گذشــته اعلام کرد از ابتدای سال 2500 ساعت برنامه در 

ساعات پربیننده به دولت و به صورت یک طرفه اختصاص داشته است!
مسئله دیگر اینکه صدا و سیما بایستی به وظیفه روشنگری خود جامه عمل 
بپوشاند، صدا و سیما رسانه ملی است نه ارگان دولت، صدا و سیما بایستی نظرات 
کارشناسان و اندیشمندان منتقد دولت را بازتاب داده و از مسئولین دولتی پاسخ 

بخواهد و هر دو سخن را بازتاب دهد.
این گونه عمل کردن در برابر دولت و به حاشیه راندن نقد منصفانه، زمینه ساز 

سخنانی از آن دست که ظریف در کنگره حزب ندای ایرانیان گفته می شود.
نایب رئیس فراکسیون ولایی مجلس:

 FATF پذیرش و اجرای الزامات
مشکلات اقتصادی را تشدید کرد

دهقان می گوید: ما براســاس بررســی های علمی و کارشناسی 
می گوییم که اجرای الزامات FATF به معنای واقعی پاس گل دادن به 
آمریکا و زمینه سازی برای هوشمندسازی تحریم ها است و به همین 

دلیل است که وضع اقتصاد کشور بدتر شده است.
محمد دهقان، نایب رئیس فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس در گفت وگو 
با خبرگزاری مهر، درخصوص اظهارات اخیر رئیس جمهور مبنی بر اینکه مقصر 
مشــکلات اقتصادی مخالفان FATF و برجام هستند، گفت: در سال92 نرخ 
ســکه حدود یک میلیون تومان و دلار نیز حدود ۳ هزار تومان و قیمت سایر 
کالاهــا نیز حداقل یک چهارم امروز بود، با این حال آقای روحانی در تبلیغات 

انتخاباتی می گفتند وضعیت سخت است و می خواهیم شرایط را بهتر کنیم.
نماینده مردم چناران و طرقبه در مجلس اظهار داشــت: رئیس جمهور با 
وعده بهبود اوضاع اقتصادی، حل مشــکل آب و آلودگی هوا توافق هســته ای 
را امضــا کــرد و بارها وعده داد که با توافق هســته ای همه مشــکلات حل 
می شــود، اقتصاد رونق می یابد و کالاها ارزان خواهد شد. پس از گذشت مدت 
کوتاهی برای همه روشــن شد  که توافق هسته ای ســرابی بیش نیست و با 
خروج آمریکا از برجام، وضعیت اقتصادی کشور  چند برابر بدتر از قبل از این 

عقب نشینی های ساده لوحانه شد.
دبیرکل جمعیت رهپویان انقلاب اســلامی گفت: هنوز مردم با مشکلات 
ناشی از شکست برجام دست و پنجه نرم می کردند که دولت  ۴1 الزام دیکته 

شده FATF را برخلاف اصول قانون اساسی پذیرفت.
دهقان با بیان اینکه دولت از ســال 9۴ و 95 همه الزامات دیکته شــده 
FATF را به صورت قانونی و غیرقانونی اجرا کرده اســت، گفت: از میان این 
الزام هــا ۳7 مورد مربوط به خود دولت بود که آنها را خودشــان اجرا کردند و 
۴ مــورد را در قالــب لایحه به مجلس آوردند که از ایــن لوایح هم تنها روی 
کنوانســیون مبارزه با تأمین مالی تروریســم اختلاف ایجاد شــد و مابقی در 

مجلس به تصویب رسید.
نائب رئیس فراکســیون نماینــدگان ولایی ادامــه داد: اعضای دولت فکر 
می کردند اگر صنعت هســته ای را تعطیل کنیم و هر چه آمریکایی ها گفتند 
گــوش دهیم، تحریم ها رفع خواهد شــد و وعده دادنــد در این صورت چرخ 
اقتصاد کشــور و زندگی مردم خواهد چرخید، در حالی که عقب نشــینی در 
مسئله هسته ای نه تنها مشکل تحریم را حل نکرد بلکه ضربات بیشتری را به 

اقتصاد کشور وارد آورد.
دهقان با  اشــاره به تلاش دولت برای اجرای همه الزامات مورد نظر دولت 
گفت: امــروز هم دولت معتقد اســت با اجرای مطالبات FATF مشــکلات 
اقتصادی حل می شود و وعده می دهد با اجرای این الزامات چرخ زندگی مردم 
می چرخد البته دو سه سال است که دولت این الزامات را اجرا می کنند و معلوم 
شده است که تن دادن به این خواسته ها مشکلات کشور را بیشتر کرده است، 
با این حال با انگیزه های احتمالا سیاسی و برای فرار از مسئولیت باز هم گرانی 

را به یکی از ۴1 الزام FATF ربط می دهند.
وی تصریح کرد: ما براساس بررسی های علمی و کارشناسی می گوییم که 
اجرای الزامات FATF به معنای واقعی پاس گل دادن به آمریکا و در حقیقت 
زمینه سازی برای هوشمندسازی تحریم های این کشور بوده است و به همین 

دلیل است که وضع اقتصاد کشور بدتر شده است.
 action plan عضو کمیسیون حقوقی و قضایی ادامه داد: اجرای کامل
یعنــی ما تمام اطلاعات مالی خود را در اختیار FATF و به واقع آمریکایی ها 
بگذاریم و متاســفانه باید بگوییم که دولت قریب به دو سال است که در این 

مسیر گام برداشته است.

اخبار ادبی و هنری

آیت الله مجتهدی تهرانی)ره(: کســی این همه خوبی 
دارد، خوبی هایش را بگــو، چرا بدی هایش را می گوئی؟ 

مگر خودت خوب هستی؟

هدیه به خوانندگان پای درس علی)ع(

بهترین بندگان خدا
امام علی)ع(: برترین بندگان خدا در پیشــگاه او، رهبر 
عادل اســت که خود هدایت شــده و دیگــران را هدایت 
می کند، سنت شناخته شده را بر پا دارد و بدعت ناشناخته 

را بمیراند.
نهج البلاغه- خطبه ۱64

دانشــجویی  بســیج  تشــکل های  از  جمعی 
دانشگاه های کشور و بســیج حوزه های علمیه طی 
نامــه ای به اعضای مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
 CFT درباره خطرات پیوستن به کنوانسون پالرمو و

هشدار دادند.
به گزارش فارس، در این نامه آمده اســت: نگرانی اصلی 
درباره رویه های غیرقانونی و بدعت های خطرناکی اســت که 
برخی آقایان آموخته اند و پیشرفت و حل مشکلات مردم را با 
خطر جدی و یا اقلا تاخیر شدید روبرو می کنند. در این باره 
نکاتی است که دانشجویان انقلابی خواهان اصلاح سریع آنها 
هستند. مسجل شده اســت که در ارجاع مصوبه های قانون 
مقابله با پولشــویی و کنوانسیون پالرمو به مجمع تشخیص 
مصلحت از دو قانون آیین نامه داخلی مجلس که یک قانون 
مادر اســت و قانون مجمع تشــخیص مصلحــت به صورت 
قطعی و قانون اساســی با برخی اختلاف نظرها تخطی شده 

است. سؤال اساسی آن است که چرا این مصوبه ها در دستور 
کار قرار گرفته اند؟ پس مطالبه ســریع و فوری، برگشت این 
دو مصوبه به مجلس و طی مراحل قانونی اســت که باید به 
سرعت انجام شــود. در این موضوع شایسته است، تک تک 
اعضای مجمع از دبیر و رئیس محترم مطالبه جدی خروج از 

دستور را داشته باشند.
در این نامه همچنین خاطرنشــان شــده: مسجل شده 
اســت، برخی از اعضای مجمع، با این عنوان و بدون در نظر 
گرفتن دلایل آشــکار و متعدد برای عــدم اعتماد دوباره به 
طرف غربی که این بار گروه نظارتی FATF اســت، مشغول 
توجیه اعضای مجمع هستند. باید پرسید آیا شما نبودید که 
در قراردادهای نفتی IPC هم همین کار را کردید؟ آیا اصرار 
وزارت نفت و افرادی مثل شما در بیرون دولت به کجا رسید 
و ایــن قراردادها و امثال آنها در چــه وضعی قرار دارند؟ آیا 
TOTAL  در ایران باقی ماند؟ چینی ها کجا هستند؟ امثال 

شما کی می خواهید به توان داخلی جوانانتان ایمان بیاورید 
و »مــا می توانیــم« امام)ره( را باور کنید؟ در شــرایطی که 
گردانندگان آمریکایی FATF در بیانیه ها و صحبت هایشان 
علنا نداشتن هیچ تضمینی برای بیرون آمدن ایران از لیست 
خاکستری را فریاد می زنند و حتی وزیر خارجه و رئیس دولت 
هم همین را می گویند و در شرایطی که مشکل روابط بانکی 
به عنوان مهم ترین بخش مشکلات فعلی اقتصادی اساسا به 
انجام توصیه های FATF ربطــی ندارد و تحریم های ثانویه 
آمریکا دلیل آن است و FATF آن تحریم ها را تیزتر خواهد 
کرد و در شرایطی که علاوه بر این دلیل ها، راه های متعددی 
برای خروج از مشــکلات اقتصادی وجود دارد و به رفتن در 
هزارتــوی رفع دائمی بهانه ها و ذلت پلکانی نیازی نیســت؛ 
اعضای مجمع در این امتحــان تاریخی چه باید بکنند؟ آیا 

مسیر خیلی روشن نیست؟!
در ادامه نامه هم تصریح شده است: آخرین و مهم ترین 

موضوع، بدعتی است که برخی آقایان با شاگردی در محضر 
برخــی قدمای انقلابــی! یاد گرفته انــد و آن »تنزل پلکانی 
ســخنان رهبری« است. در این بدعت خطرناک با »سؤالات 
بنی اســرائیلی« در خلــوت و جلوت از رهبــری و علم به 
محذورات ایشان که اقتضای شأن تربیتی و پدری و در یک 
کلام ولایتی ایشــان است، قصد تحمیل تصمیمات را دارند. 
کســانی که در تحقیر منتقدیــن دم از »لزوم پرورش فکر« 
برای تصدی مسئولیت های کلیدی می زدند، اکنون سخنان 
واضح رهبری در مورد لوایح استعماری را نمی فهمند و دائم 
از مصداق و چند و چون آن می پرســند؟ کسانی که با زدن 
خود به نافهمــی راهبرد نرمش قهرمانانــه را معادل برجام 
دولت تفســیر و برجام را پروژه رهبری خواندند، کسانی که 
با نقل قول و اســتفاده از انتساب خود به نظام، در راهروهای 
بهارستان برای برجام رای جمع کردند و گویی این روش در 

مذاقشان شیرین آمده اند.

طی نامه ای به رئیس و اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام صورت گرفت

FATF هشدار طلاب و دانشجویان بسیجی نسبت به آسیب های پیوستن به

عضومجمع تشخیص مصلحت درمراسم افتتاحیه 
دوره تربیت مربی راویان پیشــرفت انقلابی گفت که 
تمرکز بر روی موفقیت های چهل سال گذشته  جمهوری 
اسلامی ایران که دیگران نیز به آن اعتراف دارند، بسیار 
با اهمیت است چراکه به جوانان در فهم چرایی دشمنی 

استکبار کمک خواهد کرد.
ســعید جلیلی عضــو مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
در مراسم افتتاحیه دوره تربیت مربی راویان پیشرفت انقلابی 
که در دانشگاه جامع امام حسین)ع( برگزار شد، اظهارداشت: 
هــدف از افتتــاح ایــن دوره، تربیت راویان جهت تشــریح 
جایگاه های موفق جهانی جمهوری اسلامی ایران با رتبه زیر 
20 و یــا نزدیک به 20، در بیش از صد عنوان مختلف از نگاه 

موسسات بین المللی سنجش آمار است.
نماینده رهبرانقلاب در شــورای عالی امنیت ملی گفت: 
علت دشمنی استکبار و نگرانی آنها مربوط به پیشرفت ایران در 
زمینه های مختلف است. در آن تقابلی که بین ما و دشمنان ما 

و کسانی که از ابتدای انقلاب در مقام مقابله با انقلاب اسلامی 
قرار گرفتند، یک سؤال مهمی مطرح می شود که چرا اینها با 
همه توان اینطور پای کار مقابله با انقلاب اسلامی آمدند؟ این 
یک سؤال مهم است. به نظر من چنین جمع هایی نباید از کنار 

این سؤال به راحتی عبور کنند.
وی خاطر نشــان کرد: اینکه شــما بر روی موفقیت های 
چهل سال گذشته  جمهوری اسلامی ایران که دیگران نیز به 
آن اعتراف دارند، متمرکز شدید، بسیار با اهمیت است. چراکه 
می تواند به جوان ایرانی کمک کند تا به پاســخ قانع کننده در 
رابطه با علت دشمنی های اســتکبار و لزوم مقاومت در برابر 

آنها برسد.
عضو مجمع تشخیص مصلحت تصریح کرد: راهبردهای 
چهل ســال گذشــته رژیم آمریکا را زیاد می بینید؛ از تغییر 
رژیم تا تغییر رفتار. اســم این اســتراتژی ها معلوم است؛ اما 
یک اســتراتژی یا راهبرد اساســی هم دارند که به آن کمتر 
توجه می شــود. آنها خودشان هم آن را اعلام نمی کنند اما با 

تمام توان به اعمال آن می پردازند که همان راهبرد پوشاندن 
موفقیت های جمهوری اسلامی ایران است.

جلیلی ادامــه داد: اینکه مقام معظم رهبری فرمودند که 
خرمشــهرها در پیش اســت، یکی از آنها در همین جاست. 
خرمشهری که امروز دشــمن قصد کرده تا آن را اشغال کند، 
کجاست؟ پوشــاندن موفقیت های انقلاب اسلامی. پوشاندن 
موفقیت های نظام جمهوری اســلامی اســت. خــب اگر ما 
می خواهیم عملیات بکنیم و خرمشــهری را آزاد بکنیم این 
است که دشمن را از این قضیه بیرون کنیم. یعنی تبیین کنیم 
و موفقیت هایمان را نشــان بدهیم. نشان بدهیم که می شود 
ایستاد، مقاومت کرد، پیروز شد، پیشرفت کرد و تکثیر شد، این 

اهمیت را نشان بدهیم.
جلیلی گفت: ایــن کار یک اردوی جهادی اســت، یک 
عملیات اســت، یک پس گرفتن خرمشهر در شکل خودش 
است. کار ارزشمندی است که شاید شایسته بود زودتر از اینها 

و بیشتر از اینها به آن توجه می شد.

عضو مجمع تشــخیص مصلحت تصریح کرد: در مثالی 
مانند افزایش امید به زندگی که گزارش کرده اید از 55 ســال 
در زمان رخداد انقلاب اســلامی به 7۸ سال در امروز رسیده، 
این افزایش 2۳ ســاله به گواهی خود موسســات به اصطلاح 
کارشناسی مانند WHO، طبق شاخص های مختلف به دست 
آمده است. یک وقتی شما تنها به ذکر این مقدار افزایش امید 
به زندگی اشــاره می کنید اما مهم تر از آن چگونگی و کیفیت 
رسیدن به این پیشرفت اســت؛ یعنی مسئله آن نرم  افزاری 

است که موجب این پیشرفت شده است.
جلیلی گفت: مهم تر این است که چه چیزی این پیشرفت 
را به ارمغان آورد؛ دستاورد مهم انقلاب اسلامی آن نرم افزارش 
بود. می توان پرسید چرا این اتفاق در کشورهای دیگر رخ نداد 
؟ در همین کشــور ما در طول تاریخ یکی دو قرن گذشــته 
حرکت های گوناگونی از جمله مشــروطه و ملی شــدن نفت 
داشتیم؛ سؤال اینجا مطرح می شــود که چرا آنها تداوم پیدا 

نکرد ولی پیشرفت های امروز تداوم پیدا کرده است؟

جلیلی: تبیین پیشرفت های جمهوری اسلامی ایران پس گرفتن خرمشهر در شکل امروزی آن است

دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: مجمع 
تشخیص مصلحت از مجلس خواست ماده یک مصوبه 
خود درباره پولشویی را اصلاح کند که مربوط به منشأ 
جرم است و در لایحه دولت هم نبوده و مجلس، آن را 

اضافه کرده است.
به گزارش فارس، محســن رضایی دبیر مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در گفت و گوی خبــری دیروز خود با یادآوری 
تصویب قانون مبارزه با پولشــویی در حدود 10 ســال پیش 
و اجرای آن اظهار داشــت: در آن شــرایط در مورد مبارزه با 
پولشویی اهتمام خوبی از سوی دولت و مجلس صورت گرفت 
و تا امروز دولت جمهوری اسلامی ایران از این قانون برخوردار 
بوده اســت و اینکه عده ای می گویند در ایران چنین قانونی 

وجود نداشته است، خلاف است.
رضایی گفت: در این مــدت هم دولت و هم قوه قضائیه 
درباره پولشــویی های احتمالی بررسی هایی انجام داده اند که 
برخی از گزارش های رسیده درست بود و جلوی آن را گرفتند 

و برخی دیگر هم مشخص شد که صحت نداشته است.
وی  ادامه داد: مجلس و دولت به این نتیجه رســیدند که 
ایراداتی در قانون قبلی وجود داشته است، از این رو به اصلاح 

آن پرداختند.
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: پس از تصویب 
اصــلاح قانون مبارزه با پولشــویی در مجلس به هیئت عالی 
نظارت بر مجمع تشخیص مصلحت نظام مواردی را به عنوان 
مغایرت با سیاست های کلی نظام به شورای نگهبان منعکس 

کرد و شورای نگهبان هم از آنجا که وظیفه پاسداری از قانون 
اساسی را برعهده دارد، این ایرادات را به مجلس منعکس کرد.
وی  ادامه داد: از آنجا که در بند 2 اصل 110 قانون اساسی 
نظارت بر حســن اجرای سیاســت های کلی نظام از وظایف 
مقام معظم رهبری است و ایشان هم این وظیفه را به مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام تفویض کرده و مجمع هم آن را به 
هیئت عالی نظارت منتقل کرد، از این رو وقتی هیئت نظارت 
مغایرت ها با سیاست های کلی را به شورای نگهبان اعلام کرد، 
شــورا هم بر اساس قانون نامه نوشــت و این مغایرت ها را به 

مجلس اعلام کرد.

رضایــی در ادامه گفت: مجلس همواره از آنجا که هیئت 
عالی نظارت نظراتی داشــت با این هیئت ارتباط می گرفت و 
اصلاحیه نهایی را به شورای نگهبان می فرستاد، اما این برای 
اولیــن بار بود که مجلس ایرادات هیئت عالی نظارت را قبول 

نکرد.
وی با یــادآوری ایرادات هیئت عالی نظارت نســبت به 
مصوبــات مجلس و قانون بودجه و اصــلاح آن ایرادات و رفع 
مغایرت های آن با سیاســت های کلی نظام اظهار داشت: این 
اولین بار بــود که مجلس طبق نامه رئیس مجلس بر مصوبه 
خــود اصرار کرد و وظیفه ما ایــن بود که مصوبه را در صحن 

مجمــع مطرح کنیم و از بعد مصلحت ببینیــم که آیا اصرار 
مجلس درســت است یا باید به نظر هیئت عالی نظارت عمل 

کنیم؟
ایراد به ماده ای است که مجلس

 به لایحه دولت اضافه کرده است
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: در یکی از این 
موارد که هیئت عالی نظارت ایرادی به مصوبه مجلس در لایحه 
اصلاح قانون مبارزه با پولشــویی گرفتــه بود و مجلس آن را 
نپذیرفتــه بود، امروز مجمع تصویب کرد که نظر مجلس باید 
اصلاح شــود. از این رو ما از مجلس می خواهیم ماده یک این 
مصوبه را اصلاح کند که مربوط به منشأ جرم است و در لایحه 

دولت هم نبوده و مجلس، آن را اضافه کرده است.
وی در پاســخ به ســؤال خبرنگاران کــه در باره لایحه 
الحاق جمهوری اســلامی ایران به کنوانسیون مقابله با تأمین 
مالی تروریسم )CFT( پرســیده بودند، خاطرنشان کرد: ما 
الان نمی توانیم درباره این لایحه اظهارنظر کنیم اما مطمئن 
باشــید مجمع تشخیص مصلحت نظام از منافع نظام و مردم 
نخواهد گذشت و با در نظر گرفتن منافع ملی و استفاده از نظر 

کارشناسان با این لوایح مواجه خواهد شد.
در مجمع مقابل معاهده پاریس می ایستیم 

رضایی در پاسخ به سؤال دیگری در باره الحاق کشورمان 
به معاهده پاریس گفت: امروز مســئله اشتغال و تولید خیلی 
مهم است و هر لایحه ای که بخواهد به این دو امر مهم ضربه 

وارد کند، ما در مجمع جلوی آن خواهیم ایستاد.

دبیر مجمع تشخیص مصلحت:

مجلس ماده یک قانون مبارزه با پولشویی را اصلاح كند

 وزیر امور خارجه در نشســت بین المللی دوحه 
گفت: هیچ دلیلی برای مذاکره بیشتر وجود ندارد آن 
هم در شــرایطی که نتایج یک دوره نسبتا طولانی و 
گرفته)برجام(،  انجام  در گذشته  که  مذاکرات سخت 

روی هواست.
محمدجواد ظریــف وزیر امور خارجه صبح شــنبه به 
منظور شرکت و ســخنرانی در نشســت بین المللی دوحه 

)Doha Forum 201۸ ( عازم قطر شد.
نشســت مزبور تحت عنوان »شــکل گیری سیاســت 
در جهان به هم پیوســته« با تمرکــز بر »امنیت«، »صلح و 
میانجیگری«، »توسعه اقتصادی« و »روندها و گزار ها« از روز 
شنبه )2۴ آذر ماه ( به مدت دو روز در دوحه برگزار می شود.

علاوه بر ظریــف، »آنتونیو گوترش« دبیرکل ســازمان 
ملل، »ماریا فرناندا اســپینوزا گارسز« رئیس مجمع عمومی 
سازمان ملل، »شیخ محمد بن عبدالرحمان آل ثانی« معاون 
نخست وزیر و وزیر خارجه قطر، »مولود چاووش اوغلو« وزیر 
خارجه ترکیه، »حســن خیر« نخســت وزیر سومالی، »تارو 
کونو« وزیر خارجه ژاپن، »آلیستر برت« معاون وزیر خارجه 
انگلیس در امور خاورمیانــه و »نادیا مراد« برنده صلح نوبل 
نیز از جمله دیگر شرکت کنندگان و سخنرانان این نشست 

دو روزه هستند.
»تمیم بــن حمد آل ثانی« امیر قطر در ســخنان خود 
در مراســم افتتاحیه این نشست عنوان کرد که سرکوبگری، 
استبداد و نقض حقوق بشر به تهدیدی برای بشریت تبدیل 
شــده اســت. امیر قطر همچنین گفت که در منطقه غرب 
آســیا چالش های زیادی وجود دارد که مهم ترین آن قضیه 

فلسطین است.
وزیــر امور خارجه ایران در نشســت بین المللی دوحه 
درباره اقدامات یک ســال اخیر دولت آمریــکا علیه ایران 
گفت، »دونالد ترامپ« رئیس جمهــور آمریکا به هر دلیلی 

تصمیم به خروج از توافق هســته ای ایران )برجام( گرفته 
و اگــر حالا می خواهد با ایران مذاکره داشــته باشــد، این 
گفت وگوها باید هدف مشــخصی را دنبال کند و در ادامه با 
کنایه به مذاکرات رئیس جمهور آمریکا با رهبر کره شمالی 
گفت: »مــا صرفا برای فرصت عکس گرفتــن )با یکدیگر( 
و امضــای یک ســند دو برگی گفت وگــو نمی کنیم«. وی 
در پاســخ به ســؤال مجری این نشست که در حال مطرح 
کردن سؤالی با مضمون »مداخله ایران در اوضاع کشورهای 
منطقــه« بــود، بلافاصله گفت: »مداخله چه کســی؟ این 
آمریکاست که در امور منطقه مداخله می کند. کشور ما در 

منطقه واقع شده است«.
ظریــف در ادامه گفت: این منطقه ما اســت و هر کجا 
که ما نیرویی مســتقر داریم و یا مستشــار نظامی ای اعزام 
کرده ایم،  این اقدام کاملا با درخواســت مســتقیم دولت آن 
کشور صورت گرفته است. آیا آمریکا می تواند ادعای مشابهی 

داشته باشد«؟!
وزیــر خارجه ایــران در ادامه دربــاره هرگونه احتمال 
گفت وگو با آمریکا در آینده تأکید کرد:ما هرگز با کشوری که 
برای ما 12 شرط تعیین کرده، آن هم پس از نقض قطعنامه 
شــورای امنیت که خودش هــم آن را تأیید کرده بود، وارد 
مذاکره نخواهیم شــد. اگر قرار بر عمل به یک سری شروط 
باشــد، این ما نیستیم که باید شروطی را رعایت کنیم بلکه 
خود آنها )آمریکایی ها( هستند که باید به یک سری شروط 

پایبند باشند، آن هم با کمتر بی قانون بودن.
وی تصریــح کــرد: هیچ دلیلــی برای مذاکره بیشــتر 
وجود ندارد آن هم در شــرایطی که نتایج یک دوره نســبتا 
طولانی و مذاکرات ســخت که در گذشته انجام گرفته، روی 
هواســت. و آمریکا بطور فعال در تلاش است تا این نتایج را 
تضعیف کند، اقدامی که تمام جامعه بین المللی به جز اندک 
انگشت شماری که به خاطر گرفتن منافع بیشتر از آمریکا، با 

آن مخالفت کرده اند«.
مجری در ادامه درخصوص دیدگاه قریب به اتفاق مردم 
ایران درخصوص برجام و گفت وگو با آمریکا پرسید که وزیر 
خارجه ایران پاسخ داد: »اکثریت مردم ایران بر این باورند که 
برجام توافق خوبی بود اما اعتماد به آمریکا برای گفت وگوی 

بیشتر، اشتباه محض است«.
باید از آقای ظریف پرســید که اگــر برجام یک توافق 
خوب بود، پس چرا مردم اســتمرار آن را یک اشتباه محض 

می دانند؟!
متاســفانه دولتمردان یک توافق تاکتیکی و مشروط را 
به مســئله ای حیثیتی و بلاشــرط برای خود تبدیل کرده و 
لجوجانه می خواهند پای حرف خود بایســتند و نپذیرند که 

مرتکب خطایی استراتژیک شده اند!
ظریف در نشســت بین المللی دوحه افزود: عربستان و 
امارات با تســلیحات وارداتی از آمریــکا و انگلیس، یمن را 
به جهنم تبدیل کرده اند. ده هزار نفر  به طور مســتقیم در 
حملات هوایی ائتلاف ســعودی به یمن کشته شدند و یک 

میلیون نفر هم در این کشور به وبا مبتلا شده اند.
موشک قابل مذاکره نیست

به گزارش فارس، وزیر خارجه ایران در حاشــیه نشست 
»مجمع دوحه« در قطر به سؤال شبکه قطری درباره برنامه 

موشکی ایران و ادعاهای آمریکایی ها پاسخ داد.
خبرنگار شــبکه »الجزیره انگلیسی« در حاشیه نشست 
»مجمع دوحه« از »محمد جواد ظریف« سؤال کرد که نظر 
شــما درباره اینکه دولت »دونالد ترامــپ« ایران را به دلیل 
آزمایش های موشــک بالســتیک به نقض قطعنامه 22۳1 

شورای امنیت متهم کرده است، چیست؟
وزیر خارجه ایران گفت: »اول از همه اینکه، موشک های 
ایران، برای دفاع هســتند و ما به آنها برای بازدارندگی نیاز 
داریم. ما در منطقه  مان بســیار کمتر از  هر کشوری صرف 

هزینه هــای نظامی می کنیم و به همین دلیل اســت که ما 
از همــان اول هم گفته ایم که موشــک های ما قابل مذاکره 

نیستند«.
ظریف در ادامه تاکید کرد: »موضوع دوم آن اســت که 
آمریکا با خروج از برجام، به صراحت قطعنامه 22۳1 شورای 
امنیت ســازمان ملل را نقض کرده است و در نتیجه آنها در 
موقعیتی نیستند که درباره آن قطعنامه حرف بزنند چرا که 
آنها تلاش کردند که این قطعنامه را از بین ببرند اما به رغم 

تلاش های آنها این قطعنامه همچنان پابرجا است«.
وی افــزود: »نکته ســوم، قطعنامه 22۳1 ایــران را از 
آزمایش کردن موشک ها منع نمی کند بلکه به موشک هایی 
که برای حمل کلاهک  اتمی های طراحی شده باشند، اشاره 
دارد و برجام و قطعنامــه 22۳1 هم درباره این موضوع که 
ایران به دنبال سلاح هسته ای نیست، راستی آزمایی کرده اند 
و درنتیجــه ما اصلا هیچ کلاهک اتمی نداریم. این یعنی که 
موشــک هایی که ما آزمایش می کنیم چارچوب درخواستی 
قطعنامه 22۳1 شــورای امنیت را نقض نمی کند، البته این 
قطعنامه درخواســت کرده و نه اینکه ما را ملزم کرده باشد. 
آمریکایی ها فکرشــان معطوف به گذشــته اســت و درباره 
قطعنامه هایــی حرف می زنند که دیگر وجود خارجی ندارند 
و قطعنامه 22۳1 جایگزین آن شده  است و تلاش آنها برای 
نقض این قطعنامه به منظور احیای قطعنامه های پیشــین 

هرگز موفق نخواهد شد«.
دیدار با نخست وزیر قطر

ظریف پیش از ظهر شنبه با شیخ عبدالله بن ناصر آل ثانی 
نخست وزیر و وزیر امورخارجه قطر دیدار و گفت وگو کرد.

توسعه و تعمیق روابط دوجانبه، امنیت و ثبات منطقه ای 
و نیز ابراز حمایت از پیشــرفت مذاکــرات صلح در یمن از 
مهم ترین محورهای گفت وگوی مقام ایرانی و مقامات قطری 

در این دیدارها بود.

در نشست بین المللی دوحه

ظریف: نتایج برجام روی هواست
موشک های ایران قابل مذاكره نیست

امیر سرتیپ قربانی می گوید امروز ناوگان بالگردی 
ما عظیم و یکی از قدرتمندتریــن ناوگان بالگردی 
خاورمیانه است و هوانیروز چهار گوشه کشور را تحت 

پوشش دارد.
امیر یوســف قربانی فرمانــده هوانیــروز ارتش صبح 
دیروز)شنبه( در اولین همایش هم اندیشی تخصصی نخبگان 
هوانیــروز آجا و شــرکت های دانش بنیان، اظهار داشــت: 
هوانیروز نامی آشــنا برای همه کشور و همه کسانی است 
که در صنعت بالگردی دستی بر آتش دارند. هوانیروز یگانی 
است که در قبل از دفاع مقدس منحصر به فرد بود که ارتباط 

مستمر با حضرت امام و روحانیت داشت.
وی افزود: با این همایش می  خواهیم یک هم اندیشی با 
صنعت هوانوردی داشته باشیم چراکه این صنعت پیشرفته 
است. امروز ناوگان بالگردی ما عظیم و یکی از قدرتمندترین 

ناوگان بالگردی خاورمیانه است.
امیر قربانی با بیان اینکه شــرایط ســخت تحریمی را 
داریــم و باید تلاش کنیم نهضت قطعه ســازی راه اندازی 
شود چراکه ناوگان بالگردی نیازمند پشتیبانی قطعه سازی 

اســت، ادامه داد: تهدیدات منطقه ای و فرامنطقه ای جزو 
چالش هاست که باید آمادگی خود را در برابر این تهدیدات 

حفظ کنیم.

فرمانده هوانیروز ارتش مشکلات ارزی و سرمایه گذاری، 
طولانی شدن پروژه ها و از دست دادن فرصت ها را از جمله 
چالش های این حوزه برشمرد و عنوان کرد: پروژه های ما باید 

زودبازده باشد. برخی صنایع رویکرد انتفاعی دارند و در برخی 
شرکت ها رویکردی نسبت به بحث امنیت کشور وجود ندارد.
وی گفت: در کشور ما متخصصان جوان و شرکت های 
دانش بنیان بسیار زیاد هستند که باید برای آنها افق تعریف 
شــود و هدف گذاری برای آنها صورت گیرد. تجارب ارزنده 
هشت سال دفاع مقدس در بحث تخصصی و بالگردی مانند 

تعمیر و نگهداری و تولید قطعات بسیار ارزشمند است.
امیــر قربانی با بیــان اینکه هوانیــروز در حال حاضر 
چهارگوشه کشور را با همکاری برادران سپاه تحت پوشش 
خود دارد، خاطرنشــان کرد: نخبگان و پیشکســوتان باید 
دست به دســت هم دهیم تا یک ناوگان بالگردی مدرن و 
فوق مدرن داشــته باشیم. باید بتوانیم پا به پای کشورهای 

پیشرفته حرکت کنیم و بلکه پیشرفته تر از آنها باشیم.
فرمانده هوانیروز ارتش تاکید کرد: مرکز آموزش شهید 
وطن پــور بزرگترین مرکز آموزش بالگــردی در خاورمیانه 
است که در گذشته از کشورهای خارجی نیز در آن دانشجو 
آموزش می دادیم و اکنون نیز درصدد هســتیم دانشجوی 

خلبانی از کشورهای خارجی آموزش دهیم.

فرمانده هوانیروز ارتش: 

هوانیروز چهارگوشه كشور را تحت پوشش خود دارد


